



History of the ILO – a selective bibliography

December 2007

This bibliography, published by the ILO Library, presents a selective listing of books, reports and articles on the ILO's structure, origins, and its role in history since its creation in 1919. Call numbers refer to records found in the ILO's database, Labordoc, www.ilo.org/labordoc. All documents are held in the ILO Library in Geneva; some items are available online or in ILO information centres around the world.

[Introduction to the ILO](#) | [Role of ILO in history](#) | [Constitution and Structure of the ILO](#) | [The Early Years \(1919-1938\)](#) | [World War II \(1939-1945\)](#) | [Post World War II to 50th Anniversary](#) | [Nobel Prize \(1969\)](#) | [50th Anniversary \(1969\)](#) | [75th Anniversary \(1994\)](#) | [Human Rights and International Labour Standards](#) | [The ILO and the United Nations](#)

Introduction to the ILO

International Labour Office (ILO). 2003. *The ILO: what it is, what it does* (Geneva).
Call No.: 103B09/386 engl

--. 2003. *L'OIT : ses origines, son fonctionnement, son action* (Genève).
Cote: 103B09/386 fren

--. 2003. *La OIT: qué es, qué hace* (Ginebra).
Código: 103B09/386 span

--. 2003. *Что такое МОТ и чем она занимается* (Moskva).
Call No.: 103B09/386 russ

--. 2005. *L'ILO : cos'è e cosa fa* (Ginevra).
Call No.: 103B09/386 ital

--. 2008. *Huitième rapport supplémentaire: Les 90 ans de l'OIT: Retour sur un siècle de progrès social - Information sur la préparation* (Genève)

Role of ILO in history

Alcock, A. 1970. *History of the International Labour Organisation* (London, Macmillan).
Call No.: HIS-71/1

Bartolomei de la Cruz, H.G. and Euzeby, A. 1997. *Organisation internationale du Travail (OIT), Que sais-je?*, No. 836 (Paris, Presses Universitaires de France).
Cote: 97A746

Béguin, B. 1959. *ILO and the tripartite system* (New York, Carnegie Endowment for International Peace).
Call No.: HIS-59/17

--. 1959. *Tripartisme dans l'Organisation internationale du Travail* (Genève, Carnegie Endowment for

International Peace, European Center).
Cote: HIS-59/18

Blanchard, F. 2004. *L'Organisation internationale du Travail : de la guerre froide à un nouvel ordre mondial* (Paris, Seuil).
Cote: 104A768

Bonvin, J.-M. 1998. *L'Organisation internationale du Travail* (Paris, Presses Universitaires de France).
Cote: 98A1610

Brett, B. 1994. *International labour in the 21st century: the ILO, monument to the past or beacon for the future?* (London, European Policy Institute).
Call No.: 94A628

Carter, T.F. 1954. *International Labor Organization: a study in expansion of functions* (Washington, University of Washington).
Call No.: HIS-54/8

Dufty, N.F. 1970. *Changing goals of the ILO* (Perth, Industrial Relations Society of Western Australia).
Call No.: 75A186

Ghebali, V.Y. 1988. *International Labour Organisation: a case study on the evolution of UN specialised agencies*, International Organization and the Evolution of World Society, v. 3 (Dordrecht, Martinus Nijhoff).
Call No.: 89A838

--. 1987. *Organisation internationale du Travail (OIT)*, Organisation Internationale et l'Évolution de la Société Mondiale, v. 3 (Genève, Georg).
Cote: 87A1229

Gillespie, J.S. 1956. *Role of the Director in the development of the International Labour Organisation* (New York, Priv. Print).
Call No.: HIS-56/8

Jenks, C.W. 1934. "[The origins of the International Labor Organization](#)", in *International Labour Review*, Vol. 30, No. 5, pp. 575-581.
Call No.: 09602(1934-30)575-581

--. "[A propos d'un ouvrage récent sur les origines de l'Organisation internationale du Travail](#)", in *Revue Internationale du Travail*, Vol. 30, No. 5, pp. 609-616.
Cote: 09628(1934-30)609-616

--. 1934. "[A propósito de una reciente obra sobre los orígenes de la Organización Internacional del Trabajo](#)", in *Revista Internacional del Trabajo*, Vol. 10, No. 5, pp. 456-463.
Código: 09645(1934-10)456-463

--. 1969. [Universality and ideology in the ILO](#) (Geneva, International Labour Office).
Call No.: 69B09/150 engl

Jenks, W. 1976. [Social policy in a changing world: the ILO response; selected speeches by Wilfred Jenks](#) (Geneva, International Labour Office).
Call No.: 76B09/212

Johnston, G.A. 1970. *The International Labour Organisation - its work for social and economic progress* (London, Europa Publications).
Call No.: HIS-70/2

Landelius, T. 1965. *Workers, employers and governments - a comparative study of delegations and groups at the International Labour Conference, 1919-1964* (Stockholm, P.A. Norstedt).
Call No.: HIS-65/2

Morse, D.A. 1969. *The origin and evolution of the ILO and its role in the world community* (Ithaca, Cornell University).
Call No.: HIS-69/2

Morse, D.A. 1969. *L'origine et l'évolution de l'Organisation internationale du Travail et son rôle dans la communauté mondiale* (Paris, Librairie Sociale et Economique).
Cote: HIS-69/2 fren

Osieke, E. 1985. *Constitutional law and practice in the International Labour Organisation* (Dordrecht, Martinus Nijhoff).
Call No.: 85A1131

Raman, S. 1978. *ILO: role of pace-setter* (New Delhi, Khosla Publishing House).
Call No.: 89A670

Sokolowski, R. 1986. *Bibliographie sur les relations de l'Organisation internationale du Travail avec les pays membres, 1919-1986* (Genève, Bureau International du Travail).
Cote: 86B09/471 E,F

Tikriti, A. K. 1982. *Tripartism and the International Labour Organisation; a study of the legal concept: its origins, function and evolution in the law of nations*, Studies in International Law, v.7 (Stockholm: Almqvist and Wiksell International).
Call No.: 82A1316

Valticos, N. 1996. "The ILO: a retrospective and future view", in *International Labour Review*, Vol. 135, No. 3-4, pp. 473-480.
Call No.: 09602(1996-135-3-4)473-480

--. 1996. "L'OIT : vue rétrospective et perspectives d'avenir", in *Revue Internationale du Travail*, Vol. 135, No. 3-4, pp. 519-526.
Cote: 09628(1996-135-3-4)519-526

--. 1996. "Mirada retrospectiva y expectativas de la OIT", in *Revista Internacional del Trabajo*, Vol. 115, No. 3-4, pp. 515-522.
Código: 09645(1996-115-3-4)515-522

Waldock, H. and Jennings, R.Y. 1973. "Clarence Wilfred Jenks", in *British Year Book of International Law*, Vol. 46, p. XI-XVI (London, Oxford University Press).
Call No.: 72165(1972-1973)XI-XVI

Constitution and Structure of the ILO

International Labour Office (ILO). 1974. *Structure of the ILO*, Report IX, International Labour Conference, 59th Session, 1974 (Geneva).
Call No.: 74B09/175

--. 1974. *Structure de l'OIT*, Rapport IX, Conférence internationale du Travail, 59^e Session, Geneva, 1974 (Genève).

Cote: 74B09/174

--. 1974. *Estructura de la OIT*, Informe IX, Conferencia Internacional del Trabajo, 59ª Reunion, 1974 (Ginebra).

Código: 74B09/173

--. 1974. *Struktur der IAO*, Bericht IX, Internationale Arbeitskonferenz, 59. Tagung, 1974 (Genf).

Call No.: 74B09/172

--. 1974. *Struktura MOT*, Doklad IX, Mezhdunarodnaia Konferentsiia Truda, 59-IA Sessiia, 1974 (Zheneva).

Call No.: 74B09/248

--. 2004. *Constitution of the International Labour Organisation and Standing Orders of the International Labour Conference* (Geneva).

Call No.: 104B09/139 e,f

--. 2004. *Constitution de l'Organisation internationale du Travail et Règlement de la Conférence internationale du Travail* (Genève).

Call No.: 104B09/139 e,f

--. 2004. *Constitución de la Organización Internacional del Trabajo y reglamento de la Conferencia Internacional del Trabajo* (Ginebra).

Código: 103B09/384 span

--. 2006. *Compendium of rules applicable to the Governing Body of the International Labour Office = Recueil de règles applicables au Conseil d'administration du Bureau international du Travail* (Geneva).

Call No.: 106B09/42 e,f

--. 2006. *Compendio normativo aplicable al Consejo de Administración de la Oficina Internacional del Trabajo* (Ginebra).

Código: 106B09/42 span

--. 2006. *Employers' Organizations and the ILO supervisory machinery* (Geneva).

Call No.: 106B09/39 engl

--. 2006. *Les organisations d'employeurs et les mécanismes de contrôle de l'OIT* (Genève).

Cote: 106B09/39 fren

The Early Years (1919-1938)

Elsmark, I.M.C.S. 2000. *The resignation of Harold B. Butler* (Geneva).

Call No.: 102A1438

Follows, J.W. 1951. *Antecedents of the International Labour Organization* (London, Oxford University Press).

Call No.: HIS-51/9

International Labour Office (ILO). 1920. *The labour provisions of the peace treaties* (Geneva).

Call No.: 20B09/18 ENGL

--. 1920. [Clauses des traités de paix relatives au travail](#) (Genève).
Cote: 20B09/18 FREN

--. 1929. [Clausulas de los tratados de paz relativas al trabajo](#) (Ginebra).
Código: 20B09/18 SPAN

--. 1978. [Albert Thomas 1878-1978](#) (Geneva).
Call No.: 78B09/505

--. 1978. [Albert Thomas 1878-1978](#) (Genève).
Cote: 78B09/506

--. 1978. [Albert Thomas 1878-1978](#) (Ginebra).
Código: 78B09/507

Phelan, E.J. 1936. *Albert Thomas et la création du BIT*, 6e édition (Paris, Editions Bernard Grasset).
Cote: HIS-36/1

--. 1949. *Yes and Albert Thomas*, 2nd edition (New York, Columbia University Press).
Call No.: HIS-49/1

--. 1953. *Albert Thomas y la Oficina Internacional del Trabajo* (Mexico, J. Mendez Rivas).
Código: HIS-53/1

--. 1967? *The birth of the ILO: the personal memories of Edward Phelan, formerly Director-General of the ILO* (S.I., s.n.).
Call No.: 67B09/199 engl

Shotwell, J.T. 1934. *Origins of the International Labour Organization* (New York, Columbia University Press).
Call No.: HIS-34/14

Thomas, A. 1921. "[International Labour Organization: its origins, development and future](#)", in *International Labour Review*, Vol. 1, No. 1, pp. 5-22.
Call No.: 09602(1921-1-1)5-22

--. 1921. "[Organisation internationale du Travail: origine, développement, avenir](#)", in *Revue Internationale du Travail*, Vol. 1, No. 1, pp. 5-22.
Cote: 09628(1921-1-1)5-22

--. 1996. "[Organización internacional del trabajo: origen, evolución y porvenir](#)", in *Revista Internacional del Trabajo*, Vol. 115, No. 3-4, pp. 283-299.
Código: 09645(1996-115-3-4)283-299

[Traité de paix entre les puissances alliés et associées et l'Allemagne et protocole = treaty of peace between the allied and associated powers and Germany and protocol](#), signed at Versailles, June 28, 1919.
Call No.: 341.24 / 53371

[Dix ans d'Organisation internationale du Travail](#), Préface par Albert Thomas, BIT, Genève 1931, p. 21-64 - [6500 Kb]

[L'Organisation internationale du Travail, ce qu'elle est, ce qu'elle a fait](#), BIT, Genève 1936 - [2800 Kb]

Phelan Edward, [L'OIT au service de la paix](#), *Revue internationale du Travail*, vol. 59 n°6, juin 1949, Genève 1949, p. 663-692 - [680 Kb]

Thomas, Albert, [Politique sociale internationale](#), BIT, Genève 1947 - [2700 Kb]

[The continuing legacy of Albert Thomas](#), Social policy in a changing world : the ILO response, selected speeches by Wilfried Jenks, Director General of the ILO 1970-1973, p. 69-78 - [5600 Kb]

[Les marins et le Bureau international du Travail](#), Paris, 1930 - [1163 Kb]

[L'OIT et le travail maritime](#), BIT, Montréal, 1946 - [311 Kb]

World War II (1939-1945)

International Labour Office (ILO). 1941. [The I.L.O. and reconstruction](#) (Montreal).
Call No.: 09605(1941)112

--. 1941. [L'Organisation Internationale du Travail et la reconstruction économique et sociale](#) (Montréal).

Cote: 09625(1941)112

Jenks, C.W. 1969. *ILO in wartime* (Ottawa, Department of Labour).

Call No.: 19322

Phelan, E.J. 1955. "The ILO sets up its wartime centre in Canada", in *Studies, Irish Quarterly Review*, Vol. 44, No. 174, pp. 152-170.

Call No.: HIS-55/1

--. 1956. "The ILO turns the corner", in *Studies, Irish Quarterly Review*, Vol. 45, No. 178, pp. 160-186.

Call No.: 11506

--. 1957. "After Pearl Harbour -ILO Problems", in *Studies, Irish Quarterly Review*, Vol. 45, No. 182, pp. 193-206.

Call No.: 11507

Winant, J.G. and International Labour Organisation (ILO). 1941. [Report to the governments, employers and workers of member states of the International Labour Organisation](#) (Montreal).

Call No.: 41B09/1 ENGL

--. 1941. [Rapport aux gouvernements, aux employeurs et aux travailleurs des états membres de l'organisation internationale du travail](#) (Montréal).

Cote: 41B09/1 FREN

--. 1941. [Memoria dirigida a los gobiernos, empleadores y trabajadores de los estados miembros de la organización internacional del trabajo](#) (Montreal).

Código: 41B09/1 SPAN

Winant, J.G. 1941. *ILO in wartime and after* (New York, Hamilton Fish Armstrong).

Call No.: HIS-41/7

--. 1940. *International labor organization in the world crisis* (Washington, American Peace Society).

Call No.: HIS-40/4

Post World War II to 50th Anniversary

Hansenne, M. 1994. "Declaration of Philadelphia", in *Labor Law Journal*, Vol. 45, No. 8, pp. 454-460.
Call No.: 256767

International Labour Review. 1949. "Thirtieth anniversary of the foundation of the ILO: 1919-1949", in *International Labour Review*, Vol. 60, No. 6, pp. 559-571.
Call No.: 09602(1949-60-6)559-571

--. 1949. "Le trentième anniversaire de la fondation de l'Organisation internationale du Travail: 1919-1949", in *Revue Internationale du Travail*, Vol. 60, No. 6, pp. 613-626.
Cote : 09628(1949-60)613-626

--. 1949. "Trigésimo aniversario de la fundación de la Organización Internacional del Trabajo : 1919-1949", in *Revista Internacional del Trabajo*, Vol. 40, No. 6, pp. 577-589.
Código: 09645(1949-40)577-589

--. 1953. "International Labour Organisation since the war", in *International Labour Review*, Vol. 67, No. 2, pp. 109-155.
Call No.: 09602(1953-68)109-155

--. 1953. "L'Organisation internationale du Travail depuis la guerre", in *Revue Internationale du Travail*, Vol. 67, No. 2, pp. 117-169.
Cote: 09628(1953-67-2)117-169

--. 1953. "La Organización Internacional del Trabajo desde el fin de la guerra", in *Revista Internacional del Trabajo*, Vol. 47, No. 2, pp. 129-181.
Código: 09645(1953-47)129-181

Lee, E. 1994. "Declaration of Philadelphia: retrospect and prospect", in *International Labour Review*, Vol. 133, No. 4, pp. 467-484.
Call No.: 09602(1994-133-4)467-484

--. 1994. "Déclaration de Philadelphie: rétrospective et prospective", in *Revue Internationale du Travail*, Vol. 133, No. 4, pp. 513-531.
Cote: 09628(1994-133-4)513-531

--. 1994. "Orígenes y vigencia de la Declaración de Filadelfia", in *Revista Internacional del Trabajo*, Vol. 113, No. 4, pp. 531-550.
Código: 09645(1994-113-4)569-551

Morse, D.A. and Haden, J.W. 1969. *Anthology of speeches by David A. Morse, Director-General of the International Labour Office, 1948-1968* (Geneva, International Labour Office).
Call No.: 69B09/173

Mortished, R.J.P. 1946. *World parliament of labour: a study of the International Labour Organization; its past achievements and potentialities for the future, and proposals for its reorganization*, Research series, No. 113 (London, Fabian Publications).
Call No.: HIS-46/4

Phelan, E.J. 1949. "Contribution of the ILO to peace", in *International Labour Review*, Vol. 59, No. 6, pp. 607-632.
Call No.: 09602(1949-59-6)607-632

--. 1949. "[L'OIT au service de la paix](#)", in *Revue Internationale du Travail*, Vol. 59, No. 6, pp. 663-692.
Cote: 09628(1949-59)663-692

--. 1949. "[La OIT al servicio de la paz](#)", in *Revista Internacional del Trabajo*, Vol. 39, No. 6, pp. 629-654.
Código: 09645(1949-39)629-654

[Déclaration de Juan Somavia, Directeur général du BIT, à l'occasion du 60ème anniversaire de la Déclaration de Philadelphie](#), OIT, Bureau du Directeur général, Genève, mai 2004 - [100 Kb]

Lee Eddy, [La Déclaration de Philadelphie : rétrospective et prospective](#), *Revue internationale du Travail*, vol. 133 n°4, Genève 1994, p. 513-531 - [900 Kb]

[La vingt-sixième session de la Conférence internationale du Travail, Philadelphie, avril-mai 1944](#), *Revue internationale du Travail*, vol. 50 n°1, Montréal 1944, p. 1-27 - [450 Kb]

[Le centre de Turin](#), *Panorama* n°17, mars-avril 1966, BIT, Genève 1966 - [4700 Kb]

□ [The Declaration of Philadelphia after Twenty-five Years](#), in *Social policy in a changing world : the ILO response, selected speeches by Wilfred Jenks, Director General of the ILO 1970-1973*, ILO, Geneva 1976, pp. 55-67 - [5600 Kb]

Nobel Prize (1969)

International Labour Office (ILO). 1969. [Nobel Peace Prize](#) (Geneva).
Call No.: 69b09/195 EngI

--. 1969. [Prix nobel de la paix](#) (Genève).
Cote: 69B09/195 Fren

--. 1969. [Premio Nobel de la paz](#) (Ginebra).
Código: 69B09/195 Span

50th Anniversary (1969)

Crespo, A. 1969. "[The significance of a fiftieth anniversary](#)", in *Labour Education*, 16 June, pp. 6-9.
Call No.: 09707(1969-16)6-9

--. 1969. "[Signification d'un cinquantenaire](#)", in *Education Ouvrière*, 16 Juin, pp. 6-9.
Cote: 09708(1969-16)6-9

--. 1969. "[El 50º Aniversario de la OIT](#)", in *Educación Obrera*, 16 Junio, pp. 6-9.
Código: 09709(1969-16)6-9

Dunning, H.A. 1969. "[The ILO - Some reflections](#)", in *Labour Education*, 16 June, pp. 10-13.
Call No.: 09707(1969-16)10-13

--. 1969. "[OIT: matière a réflexion](#)", in *Education Ouvrière*, 16 Juin, pp. 10-13.
Cote: 09708(1969-16)10-13

--. 1969. "[La OIT: un tema de reflexión](#)", in *Educación Obrera*, 16 Junio, pp. 10-13.
Código: 09709(1969-16)10-13

International Labour Office (ILO). 1969. *1919-1969, 50 years in the service of social progress* (Geneva).
Call No.: 69B09/22 engl

--. 1969. *1919-1969, 50 années au service du progrès social* (Genève).
Cote: 69B09/22 fren

--. 1969. *1919-1969, 50 años al servicio del progreso social* (Ginebra).
Código: 69B09/22 span

--. 1969. *Fifty years of international collaboration in occupational safety and health* (Geneva).
Call No.: 69B09/156

--. 1969. *Cinquante années de collaboration internationale au service de la santé et de la sécurité des travailleurs* (Genève).
Cote: 69B09/156 fren

International Labour Office (ILO) and United Nations. 1969. *50 years of the ILO – Commemorative session at the United Nations 29 October 1969* (Geneva).
Call No.: 69B09/155

Jenks, C.W. 1970. *Social justice in the law of nations, the ILO impact after fifty years* (London, Oxford University Press)
Call No.: HIS-70/1

Price, J. 1969. *ILO - 50 years on* (London, Fabian Society).
Call No.: HIS-69/3

75th Anniversary (1994)

Hansenne, M. 1994. "75th anniversary of the International Labour Organisation", in *International Journal of Comparative Labour Law and Industrial Relations*, Vol. 10, No. 3, pp. 195-200.
Call No.: 255816

--. 1994. "75 años que convocan al festejo y la reflexión", in *Noticias Gremiales*, Vol. 10, No. 288, pp. 9-10.
Código: 256839

Hartwell, M. et al. 1994. "ILO at 75", in *Employment Gazette*, Vol. 102, No. 9, pp. 320-328.
Call No.: 254728

International Labour Review. 1994. "*75th anniversary issue*", in *International Labour Review*, Vol. 133, No. 4, pp. 431-522.
Call No.: 09602(1994-133-4)431-522

--. 1994. "*Sommaire numéro anniversaire*", in *Revue Internationale du Travail*, Vol. 133, No. 4, pp. 473-573.
Cote: 09628(1994-133-4)473-573

--. 1994. "*Número del 75 aniversario*", in *Revista Internacional del Trabajo*, Vol. 113, No. 4, pp. 491-596.
Código: 09645(1994-113-4)491-596

World of Work. 1994. "*The ILO: looking back, looking forward*", in *World of work: the magazine of the*

ILO, 8 June, pp. 4-71.
Call No.: 251938

--. 1994. "[Demain l'an 2000: Quel travail? Quelle OIT?](#)", in *Travail: le magazine de l'OIT*, 8 Juin, pp. 4-71.
Cote: 251942

--. 1994. "[Mañana, año 2000: que tipo de trabajo y que OIT?](#)", in *Trabajo: revista de la OIT*, 8 Junio, pp. 4-71.
Código: 251943

[Soixante-quatrième anniversaire de l'OIT, Les activités normatives de l'Organisation internationale du Travail : aujourd'hui et demain](#), Rapport de la Commission d'experts pour l'application des conventions et recommandations, Rapport III (Partie 4A), 81ème session de la Conférence internationale du Travail, 1994 - [168 Kb]

Human Rights and International Labour Standards

Bartolomei de la Cruz, H.G. and Potobsky, von G.W. 1990. *Organización Internacional del Trabajo: el sistema normativo internacional; los instrumentos sobre derechos humanos fundamentales* (Buenos Aires, Astrea).
Código: 90A308

Bartolomei de La Cruz, H.G., Potobsky, von G., and Swepston, L. 1996. *International Labour Organization: the international standards system and basic human rights* (Boulder, Co, Westview Press).
Call No.: 96A1635

Boivin, I. and Odero, A. 2006. "[The Committee of Experts on the Application of Conventions and Recommendations : progress achieved in national labour legislation](#)", in *International Labour Review*, Vol. 145, No. 3, pp. 207-220.
Call No.: 09602(2006-3)207-220

--. 2006. "[La Comisión de Expertos de la OIT y el progreso de las legislaciones nacionales](#)", in *Revista Internacional del Trabajo*, Vol. 125, No. 3, pp. 233-247.
Código: 09645(2006-3)233-247

--. 2006. "[La Commission d'experts pour l'application des conventions et recommandations et les progrès des législations nationales](#)", in *Revue Internationale du Travail*, Vol. 145, No. 3, pp. 235-249.
Cote: 09628(2006-3)235-249

Hansenne, M. 1999. *Un garde-fou pour la mondialisation : le BIT dans l'après-guerre froide* (Carouge-Genève, Editions Zoé).
Cote: 99A336

International Labour Office (ILO). 1969. *International labour standards - their nature, their working, their value* (Geneva).
Call No.: 69B09/160

--. 1969. *Les normes internationales du travail : leur nature, leur application, leur valeur* (Genève).
Cote: 69B09/160 fren

--. 1969. *The ILO and women* (Geneva).
Call No.: 69B09/157

- . 1969. *The ILO and youth* (Geneva).
Call No.: 69B09/158
- . 1969. *L'OIT et la jeunesse* (Genève).
Cote: 69B09/158 fren
- . 1969. *La OIT y la juventud* (Ginebra).
Código: 69B09/158 span
- Javillier, J.-C. and Obero, A. 2002. *International labour standards : a global approach* (Geneva, International Labour Office).
Call No.:102B09/46 engl
- . 2002. *Les normes internationales du travail : une approche globale* (Genève, Bureau International du Travail).
Cote: 102B09/46 fren
- . 2002. *Las normas internacionales del trabajo: un enfoque global* (Ginebra, Oficina Internacional del Trabajo).
Código:102B09/46 span
- Javillier, J.-C., Gernigon, B. and Politakis, G.P. 2004. *Les normes internationales du travail: un patrimoine pour l'avenir ; mélanges en l'honneur de Nicolas Valticos* (Genève, Bureau International du Travail).
Cote: 104B09/363 e, f, s
- Jenks, C.W. 1967. *Human rights, social justice and peace - the broader significance of the ILO experience* (Geneva).
Call No.: HIS-67/3
- Landy, E.A. 1970. "Influence of international labour standards - possibilities and performance", in *International Labour Review*, Vol. 101, No. 6, pp. 555-604.
Call No.: 40807
- . 1970. "L'influence des normes internationales du travail - possibilités et bilan", in *Revue Internationale du Travail*, Vol. 101, No. 6, pp. 611-664.
Cote: 40810
- . "Influencia de las normas internacionales del trabajo - posibilidades y realizaciones", in *Revista Internacional del Trabajo*, Vol. 81, No. 6, pp. 629-684.
Código: 40813
- Potobsky, von G. 1966. *Normas internacionales del trabajo, libertad sindical y derecho colectivo del trabajo* (Buenos Aires, La Ley).
Código: 20287
- . 1972. "Protection of trade union rights: twenty years' work by the Committee on Freedom of Association", in *International Labour Review*, Vol. 105, No. 1, pp. 69-83.
Call No.: 09602(1972-105-1)69-83
- . 1972. "La Protection des droits syndicaux : l'oeuvre accomplie en vingt ans par le comité de la liberté syndicale", in *Revue Internationale du Travail*, Vol. 105, No. 1, pp. 77-91.
Cote: 09628(1972-105-1)77-91
- . 1972. "La protección de los derechos sindicales: veinte años de labor del comité de libertad sindical", in *Revista Internacional del Trabajo*, Vol. 85, No. 1, pp. 81-95.
Código: 09645(1972-85-1)81-95

Riegelman, L.C. and Winslow, A. 1990. *Social justice for women: the International Labor Organization and women* (Durham, NC, Duke University Press).
Call No.: 91A851

Servais, J.-M. 2005. *International Labour Organization*, International encyclopaedia of laws: intergovernmental organizations (The Hague, Kluwer Law International).
Call No.: 105A918

--. 2004. *Normes internationales du travail* (Paris, LGDJ).
Cote: 104A1197

Servais, J.-M. et al. (eds.). 2007. *Working for better times: rethinking work for the 21st Century* (Geneva, International Labour Office).
Call No.: 106B09/341 engl

--. 2007. *Travail et temps au XXI^e siècle* (Genève, Bureau International du Travail).
Cote: 106B09/341 fren

--. 2007. *Trabajar por tiempos mejores : repensar el trabajo en el siglo XXI* (Ginebra, Oficina Internacional del Trabajo).
Código: 106BO9/341 span

Swepston, L. 1997. "Supervision of ILO standards", in *The International Journal of Comparative Labour Law and Industrial Relations*, Vol. 13, No. 4, pp. 327-344.
Call No.: 302124

Tapiola, K. 2001. "[Promoting core labour standards](#)", in *Labour Education*, No. 122, pp. 61-65.
Call No.: 09707(2001-1)61-65

--. 2001. "[Promouvoir les normes fondamentales du travail: une priorité pour le BIT](#)," in *Education Ouvrière*, No. 122, pp. 66-70.
Cote: 09708(2001-1)66-70

--. 2001. "[Promoción de las normas fundamentales del trabajo, una cuestión prioritaria para la OIT](#)", in *Educación Obrera*, No.122, pp. 66-70.
Código: 09709(201-1)66-70

Valticos, N. 1968. "The International Labour Organisation - its contribution to the rule of law and the international protection of human rights", in *Journal of the International Commission of Jurists*, Vol. 9, No. 2, pp. 3-34.
Call No.: 28104

--. 1968. "Organisation internationale du Travail et sa contribution au principe de la primauté du droit et à la protection internationale des droits de l'homme", in *Revue de la Commission Internationale de Juristes*, Vol. 9, No. 2, pp. 3-36.
Cote: HIS-68/13

--. 1969. "The International Labour Organisation and national parliaments", in *Inter-parliamentary Bulletin*, Vol. 49, No.1, pp. 16-31.
Call No.: 30735

--. 1996. "Conventions de l'Organisation internationale du Travail a la croisée des anniversaires", in *Revue Générale de Droit International Public*, Vol. 100, No. 1, pp. 6-43.
Cote: 268352

--. 1998. "[International labour standards and human rights](#)", in *International Labour Review*, Vol. 137, No. 2, pp. 135-147.

Call No.: 09602(1998-137-2)135-147

--. 1998. "[Normes internationales du travail et droits de l'homme](#)", in *Revue Internationale du Travail*, Vol. 137, No. 2, pp. 151-164.

Cote: 09628(1998-137-2)151-164

--. 1998. "[Normas internacionales del trabajo y derechos humanos. Cómo estamos en vísperas del año 2000?](#)", in *Revista Internacional del Trabajo*, Vol. 117, No. 2, pp. 153-166.

Código: 09645(1998-117-2)153-166

Valticos, N. and Potobsky, von G. 1995. *International labour law*, 2nd edition (Deventer, Kluwer Law and Taxation Publishers).

Call No.: 95A1729

Weaver, G. 1968. *The International Labor Organization and human rights* (Washington, Priv. Print).

Call No.: HIS-68/8

[Droits fondamentaux au travail et normes internationales du travail](#), BIT, Genève 2004 - [400 Kb]

[Guide sur les normes internationales du travail](#), Centre international de formation de l'OIT, Département des normes internationales du Travail, OIT 2006 - [1700 Kb]

[L'« apartheid » dans le domaine du travail](#), déclaration de politique et rapports de l'OIT concernant l'« apartheid » dans le domaine du travail en République sud-africaine, 1964-1966, BIT, Genève 1966 - [2800 Kb]

[L'année internationale des droits de l'homme](#), Panorama n°32, septembre-octobre 1968, BIT, Genève 1968 - [3800 Kb]

[L'égalité au travail : relever les défis](#), Rapport du Directeur général, Rapport global en vertu du suivi de la Déclaration de l'OIT relative aux principes et droits fondamentaux au travail (Rapport I B), 96ème session de la Conférence internationale du Travail, BIT, Genève 2007 - [2000 Kb]

[Les droits fondamentaux au travail: état des lieux et perspectives](#), Education ouvrière 2001/1, n° 122, OIT 2001 [340 Kb]

[Les règles du jeu, une brève introduction aux normes internationales du travail](#), OIT, 2005 - [800 Kb]

[Manuel sur les procédures en matière de conventions et recommandations internationales du travail](#), Département des normes internationales du travail, BIT, Genève (Rev.) 2006 - [551 Kb]

[Politique normative : ratification et promotion des conventions fondamentales de l'OIT](#), 264ème session du Conseil d'administration du BIT, Genève, novembre 1995 - [1000 Kb]

[Promouvoir la démocratie et les droits de l'homme](#), Rapport du Directeur général à la 83ème session de la Conférence internationale du Travail, Activités de l'OIT 1994-95, BIT, Genève 1996, p. 7-37 - [3200 Kb]

[Protecting Labour Rights as Human Rights : Present and Future of International Supervision](#), Proceedings of the International Colloquium on the 80th Anniversary of the ILO Committee of Experts on the Application of Conventions and Recommendations, Geneva, 24-25 November 2006, (texts in English, French and Spanish), Edited by George P. Politakis, ILO, 2007 - [1300 Kb]

Trebilcock A., [Déclaration de l'OIT relative aux principes et droits fondamentaux au travail et son suivi](#), in *Les normes internationales du travail, une approche globale (version préliminaire)*, OIT, 2001, p. 702-711 - [348 Kb]

Élimination du travail forcé

[Halte au travail forcé](#), Rapport du Directeur général, Rapport global en vertu du suivi de la Déclaration de l'OIT relative aux principes et droits fondamentaux au travail, 89ème session de la Conférence internationale du Travail, Genève, juin 2001 - [756 Kb]

[Rapport du comité spécial du Travail forcé](#), supplément n°13 aux procès-verbaux officiels de la 16ème session du Conseil Economique et Social, Etudes et Documents n°36 (nouvelle série), BIT, Genève 1953 - [17 000 Kb]

Élimination du travail des enfants (programme IPEC)

[Interdepartmental project on the elimination of child labour](#), Working conditions and Environment Department, ILO, Geneva 1992 - [3300 Kb]

[IPEC, Implementation report, 1992-1993](#), ILO, Geneva 1993 - [2400 Kb]

L'abolition du travail des enfants, Guides à l'intention des employeurs, Bureau des activités pour les employeurs, BIT et Organisation internationale des Employeurs (OIE), OIT 2008 :

[Guide n°1, Introduction à la problématique du travail des enfants](#) - [869 Kb]

[Guide n°2, Comment les employeurs peuvent-ils éliminer le travail des enfants?](#) - [1400 Kb]

[Guide n°3, Le rôle des organisations d'employeurs dans la lutte contre le travail des enfants](#) - [706 Kb]

[Le travail des enfants](#), publié sous la direction d'Elias Mendelievich, BIT, Genève 1980 - [4700 Kb]

[Travail des enfants. Les réponses politiques et législatives modernes au travail des enfants](#), Programme international pour l'abolition du travail des enfants (IPEC), OIT 2007- [1628 Kb]

Coopération technique

[Coopération technique : perspectives et dimensions nouvelles](#), Rapport du Directeur général (partie 1) à la Conférence internationale du Travail, 63ème session, 1977 - [1800 Kb]

[Le programme andin](#), OIT, Genève 1961 - [3400 Kb]

[Le programme mondial de l'emploi, ce qu'il est, ce qu'il fait](#), BIT, Genève 1984 - [3000 Kb]

Hull W. J., [Les troubles de la croissance de la coopération technique internationale](#), Revue internationale du Travail, vol. 84 n°1-2, juillet-août 1961, Genève 1961, p. 241-268 - [1500 Kb]

Rens Jef, [L'OIT et la coopération technique internationale](#), Revue internationale du Travail, vol. 83 n°5, janvier-juin 1961, Genève 1961, p. 441-446 - [1500 Kb]

Rens Jef, [Evolution et perspectives du programme andin](#), Revue internationale du Travail, vol.88, juillet-décembre 1963, Genève 1963, p. 609-627 - [1000 Kb]

[Pour un programme mondial de l'emploi](#), BIT, Genève 1970 - [2400 Kb]

[Résolution concernant le rôle de l'OIT en matière de coopération technique](#), Résolutions adoptées par la Conférence internationale du Travail à sa 95ème session, Genève juin 2006, p. 2-9 - [200 Kb]

[Rôle de l'OIT en matière de coopération technique](#), 289ème session du Conseil d'administration du BIT, Genève mars 2004, p. 23-25 - [200 Kb]

[Stratégie de l'OIT en matière de coopération technique dans un monde en mutation](#), 261ème session

du Conseil d'administration du BIT, Genève novembre 1994 - [2300 Kb]

The ILO and the United Nations

Hediger, E.S. 1946. "The International Labor Organisation and the United Nations", in *Foreign Policy Reports*, Vol. 22, No. 6, pp. 71-79.

Call No.: 33971

Jenks, C. W. 1969. *The world beyond the charter in historical perspective - a tentative synthesis of four stages of world organization* (London, George Allen and Unwin).

Call No.: 11363

Phelan, E.J. 1946. *The ILO and the United Nations* (Montreal : International Labour Office).

Call No.: 46B09/20 engl

--. 1946. *L'Organisation internationale du Travail et les Nations Unies* (Genève : Bureau International du Travail).

Cote: 46B09/20 fren

ILO Headquarters

International Labour Office (ILO). 1974. *International Labour Office: new headquarters = Bureau international du Travail: nouveau siège* (Geneva).

Call No.: 74B09/1153 E, F

--. 1980. *ILO headquarters* (Geneva).

Call No.: 80B09/447 engl

-- .1980. *Siège du Bureau International du Travail* (Genève).

Cote: 80B09/447 fren